

[本期目录](#) | [下期目录](#) | [过刊浏览](#) | [高级检索](#)[\[打印本页\]](#) [\[关闭\]](#)**论文****原位还原法制备SBA-15介孔分子筛负载纳米银颗粒**田冬<sup>1,2</sup>, 雍国平<sup>2</sup>, 刘少民<sup>2</sup>1. 淮南师范学院化学与化工系, 淮南 232001;  
2. 中国科学技术大学化学系, 合肥 230026**摘要:**

利用一种温和的还原剂六亚甲基四胺(HMT)通过一步合成的方法制备了介孔Ag/SBA-15分子筛, 采用粉末X射线衍射(XRD)、透射电镜(TEM)和氮气吸附/脱附等手段对样品进行了表征。样品的比表面积为525 m<sup>2</sup>/g, 平均孔径为5.4 nm。用XPS、广角XRD和高分辨TEM等手段证实样品中的银为金属态的纳米颗粒。研究结果表明, 以六亚甲基四胺为还原剂通过原位还原的方法能使银纳米颗粒较好地分散到介孔材料的孔道中。

关键词: Ag/SBA-15; 六亚甲基四胺; 银纳米颗粒

***In situ* Formation of Silver Nanoparticles Hosted in Mesoporous SBA-15**TIAN Dong<sup>1,2\*</sup>, YONG Guo-Ping<sup>2</sup>, LIU Shao-Min<sup>2</sup>

1. Department of Chemistry and Chemical Engineering, Huainan Normal College, Huainan 232001, China;

2. Department of Chemistry, University of Science and Technology of China, Hefei 230026, China

**Abstract:**

Mesoporous silicas SBA-15 with Ag nanoparticles in the channel was synthesized by one-step method with a mild reducing reagent(hexamethylenetetramine). Samples characterization were performed by the XRD, TEM, adsorption/desorption of nitrogen. The surface areas of Ag/SBA-15 is 525 m<sup>2</sup>/g and the average pore diameter is 5.4 nm. Presence of nanoparticles of silver in mesoporous SBA-15 were confirmed by X-ray photoelectron spectroscopy(XPS), high angle X-ray diffraction(XRD) and transmission electron microscopy(TEM) confirmed the diameter of the metal nanoparticles. The content of the silver in the Ag/SBA-15 was detected by ICP-AES. The silver nanoparticles were dispersed uniformly by the *in situ* auto-reduction reaction with hexamethylenetetramine(HMT) as reducing reagent, and diameter of nanoparticles is found to be about 8.0 nm which is coincident with the channel diameter of SBA-15.

Keywords: Ag/SBA-15; Hexamethylenetetramine; Ag nanoparticle

收稿日期 2008-12-19 修回日期 网络版发布日期

DOI:

基金项目:

国家自然科学基金(批准号: 20872135)和淮南师范学院自然科学基金(批准号: 2007lkp09)资助。

通讯作者: 田冬, 男, 讲师, 主要从事介孔材料研究. E-mail: tiandong@mail.ustc.edu.cn

作者简介:

**参考文献:**

- [1] Schmid G., Baumle M., Geerkens M., et al.. Chem. Soc. Rev.[J], 1999, 28: 179—185
- [2] Sawitowski T., Miquel Y., Heilmann A., et al.. Adv. Funct. Mater.[J], 2001, 11(6): 435—440
- [3] Jin L., Qian K., Jiang Z. Q., et al.. J. Mol. Catal. A: Chem.[J], 2007, 274: 95—100
- [4] Dai Q. G., Wang X. Y., Chen G. P., et al.. Microporous Mesoporous Mater.[J], 2007, 100: 268—275
- [5] Fulvio P. F., Pikus S., Jaroniec M.. J. Mater. Chem.[J], 2005, 15(47): 5049—5053
- [6] Katiyar A., Yadav S., Smirniotis P. G., et al.. J. Chromatogr. A[J], 2006, 1122: 13—20
- [7] TAO Jun-Chao(陶俊超), SUN Yan(孙艳), XU Jian(徐建), et al.. Chem. J. Chinese Universities(高等学校

**扩展功能****本文信息**

Supporting info

[PDF\(424KB\)](#)

[HTML全文]

({\$article.html\_WenJianDaXiao} KB)

参考文献[PDF]

参考文献

**服务与反馈**

把本文推荐给朋友

加入我的书架

加入引用管理器

引用本文

Email Alert

文章反馈

浏览反馈信息

本文关键词相关文章

Ag/SBA-15; 六亚甲基四胺; 银纳米颗粒

**本文作者相关文章**

PubMed

- [8]Huang M. H., Choudrey A., Yang P. D.. Chem. Commun.[J], 2000: 1063—1064  
[9]Zhao Y. F., Qi Y., Wei Y. X., et al.. Microporous Mesoporous Mater.[J], 2008, 15(4): 300—306  
[10]Hornebecq V., Antonietti M., Cardinal T., et al.. Chem. Mater.[J], 2003, 15(10): 1993—1999  
[11]Zhu W. P., Han Y. C., An L. J.. Microporous Mesoporous Mater.[J], 2005, 80: 221—226  
[12]Sun J. M., Ma D., Zhang H., et al.. J. Am. Chem. Soc.[J], 2006, 128(49): 15756—15764  
[13]Plyuto Y., Berquier J. M., Jacquiod C., et al.. Chem. Commun.[J], 1999: 1653—1654  
[14]Michelet A., Voissat B., Khodadad P., et al.. Acta Crystallgt., Sect. B[J], 1981, B37: 2171—2175  
[15]Zhao D. Y., Huo Q. S., Feng J. L., et al.. J. Am. Chem. Soc.[J], 1998, 120(24): 6024—6036  
[16]Hsia C. H., Yen M. Y., Lin C. C., et al.. J. Am. Chem. Soc.[J], 2003, 125(33): 9940—9941  
[17]CAI Xiao-Hui(蔡晓慧), ZHU Guang-Shan(朱广山), GAO Bo(高波), et al.. Chem. J. Chinese Universities(高等学校化学学报)[J], 2006, 27(11): 2042—2044  
[18]Sing K. S. W., Everett D. H., Haul R. A. W., et al.. Pure Appl. Chem.[J], 1985, 57(4): 603—619  
[19]XU Ru-Ren(徐如人), PANG Wen-Qin(庞文琴), YU Ji-Hong(于吉红), et al.. Chemistry-Zeolites and Porous Materials(分子筛与多孔材料化学)[M], Beijing: Science Press, 2004: 145—155

本刊中的类似文章

文章评论

反馈人	<input type="text"/>	邮箱地址	<input type="text"/>
反馈标题	<input type="text"/>	验证码	<input type="text"/> 3245